
Luana DRĂGOESCU: fNTER\Jfll�f 

Oana Borş: Ce v-a făcut să alegeţi scenografia ca meserie? 
Luana Drăgoescu: Eu nu am vrut să merg la Scenografie. Mă pasiona fizica, 

dar aveam "dosar'' şi nu m-au prim it . Atunci ,  părinţi i mei mi-au zis, dacă tot îţi place 
matematica, du-te la Arh itectură. Aveam şi oarece abi l itate către desen . Făcusem 
desen,  că aşa era pe vremea aia, făceai pian , dans. Mă pregăteau pentru o viaţă 
burgheză. Numai că, foarte cochetă f i ind (aveam doar 1 5  ani când am terminat 
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şcoala) nu purtam ochelari pe stradă, ca să nu râdă lumea de mine. Când m-am 
dus la examen mi-am u itat ochelari i acasă! Şi aşa că l-am picat. Am dat, atunci , la 
ceva apropiat, la Scenografie, pentru că nu-mi plăcea să stau acasă. 

0.8. :  Deci a fost o Întâmplare. 
L.D.: Toată viaţa mea a fost o întâmplare. U ite, când m-am născut, toată lumea 

spunea ce copil norocos sunt. M-am născut într-o fami l ie -cu o situatie materială 
bună. Dar, după trei an i ,  au venit comunişti i .  Tata a fost trimis cu domici l iu fortat. 
Bunicul meu , însă, era membru în Comitetul Central ,  pentru că Titei Petrescu era 
văr cu bunica. Când Titei şi-a făcut partid ,  a luat toată fami l ia. Aşa că bunicul meu 
a sărit de la Conservatori la Democraţ i .  După care, a trecut la Comunişt i .  Tatăl meu, 
care n-a făcut pol itică a fost, cum spuneam, obl igat să plece d in Bucureşt i ,  fraţi i  
săi ,  ofiţeri , au fost scoşi d in armată. Era aşa, un fe l de brambureală. Tot datorită 
unei întâmplări ne-am întors în Bucureşt i .  Un văr de-al mamei avea o funcţie 
importantă. Erau mai mulţi fraţ i ,  fiecare d intre ei înscris într-un partid.  Mai târz iu ,  
am înţeles că,  de fapt, aveau o afacere ş i ,  ca să o protejeze, intraseră fiecare într-un 
alt partid .  Unul d intre ei era comunist. Mama era de princip iu l :  prost, prost dar e 
prostul "nostru".  Aşa că se ducea la e l ,  la lagăru l de la Târgu J iu .  Atunci când eram 
cu domici l iu l  forţat, a aflat că ăsta a devenit mare ştab. Şi s-a dus la Bucureşt i .  E l  
i -a spus: "Divorţează, eu întotdeauna te-am iubit." Drept urmare, mama i -a tras două 
palme şi a plecat. Pe hol s-a întâln it cu un domn care a recunoscut-o: "Sărut mâna 
doamnă, ce mai faceţi ,  eu vă şti u de când veneaţi la noi, la Târgu J iu ,  şi ne era 
bine." Mama s-a plâns că, u ite, am venit la vărul meu şi nu poate să ne ajute. Ş i  
u ite aşa, peste câteva lun i  am fost chemaţi în  Bucureşt i ,  tata şi-a recăpătat dreptul 
de muncă. A fost pus chiar într-un post bun. Deci astea sunt . . .  

0.8. :  lntâmplări . . .  
L.D.: Da. Eu am rămas, însă, cu dosar. Aveam o educaţie burgheză. O fată 

trebuia să ştie să gătească, să ştie tot ce se întâmplă într-o casă, pentru ca servitorii 
să nu o fure. Ştiam să cânt la pian , am luat lecţii de desen. M-am dus foarte devreme 
la şcoală, pentru că acolo unde stăteam cu domici l iu l  forţat era o garn izoană rusă 
şi nu aveam voie să mă joc cu copi i .  Ca să pot să mă joc, m-am dus la şcoală. 
Ştiam deja să scriu şi să citesc, deci acest lucru nu a fost o problemă. Am terminat 
l iceul la 1 5  ani ş i ,  după cum spuneam, am vrut să fac fizică. Mi se pare că este o 
chestie complexă. Ea ne conduce viaţa. Tatăl meu, care nu ştia să facă absolut nimic 
în afară de avocatură, nici să se bărbierească singur nu ştia, a fost foarte şocat 
după cele ce i s-au întâmplat şi îmi spunea tot t impul ca tot ce fac să fac bine, pentru 
că oricând poate să-mi slujească de a doua meserie. Aşa că eu mă pricep la tot 
ce ţine de zona de aparatură electrică. Schimb siguranţe, repar. Şi când mi-am luat 
carnetul de conducere m i-a zis: "E o altă meserie". Căci mătuşa mea, după război ,  
s-a făcut taximetrist, f i ind una  d intre primele femei d in  România care avea carnet. 
Căra prăj ituri de la marile hoteluri ,  căra d iverse lucrur i .  Tata a fost foarte impresionat 
de ea. De aceea zic că viaţa mea a fost o întâmplare şi tot de aceea nu pun mare 
preţ pe lucru r i .  Ştiu că poate oricând să vină cineva şi să-mi spună: " Ieşi afară din 
casa asta", iar eu trebu ie să plec. Cineva care are putere atunci şi are un interes 
poate să-ţi sch imbe viaţa. Ca şi căsătoria. Trăiam într-o fami l ie în care nu prea au 
existat d ivorţur i .  Ş i  credeam că e pe viaţă . E, u ite că nu a fost aşa. 

Iar cu Made (Mihai M?descu, n.n.) ne ştiam de două mii de ani lumină, ne 
întâlneam din când în când.  Inainte de Revoluţie, ne-am întâln it la un spectacol festiv. 
"Ce mai faci ,  Made?" "Bine, tu ce faci?" "U ite, mi-au murit ambi i_ părinţi (părinţi i mei 
au murit la trei săptămâni distanţă) , am divorţat, m-am mutat de două ori" .  Lui i se 
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întâmplase cam acelaşi lucru . La Revoluţie ne-am întâln it în piaţă şi am rămas 
împreună, deci tot o întâmplare. Pentru că suntem două firi total d iferite şi dacă 
mi-ar fi spus cineva înainte aş fi râs mult, eu f i ind o persoană mai impulsivă, mai 
sportivă, cu alte preocupări , ziceam eu, şi alte energ i i .  Made m-a moderat foarte 
mult. L-am mai stricat şi eu puţin. Căci îmi place partea teatrală a vieţi i ,  poate de 
aceea, până la urmă am făcut teatru . M-am născut într-o fami l ie în care se tinea 
cont de etichetă. Chiar atunci când stăteam în bordeiu l  acela .  ' 

0.8 . :" Preocupări legate de teatru existau, totuşi, În familia dumneavoastră? 
l.D. : In măsura în care tatăl meu era prieten cu o mulţime de actori . Cu Vraca, cu 

Geo Barton, cu Botta, cu Colea Răutu. Bunica mea era prietenă cu Lucia Sturdza Bulandra. 
0.8 . :  Dar unul dintre directorii Teatrului Naţional din Craiova a fost rudă cu 

dumneavoastră. 
l.D. : Era vărul bunicului meu. Aşa, şi bun icu l meu a scris o piesă care s-a jucat 

la Naţionalu l  d in  Bucureşti , Căpriţa. A jucat Maria Fi lott i .  Avea încl inaţi i ,  dar viaţa 
lu i  era una burgheză, unde ideea de a face teatru nu era prea bine primită. Dacă 
nu ar fi fost comunismul ,  n ici eu nu aş fi făcut. Poate că aş fi urmat o facu ltate, cum 
a făcut şi  mama, şi nu aş fi profesat. Era de bonton să ai stud i i ,  dar să nu faci n imic. 

0.8. :  Dar debutul? 
L.D.: La Teatrul G iu leşti , eram studentă. Cred că în 1 968. Cu Gina Ionescu 

am făcut primul  spectacol .  Nu ,  la primul meu spectacol am fost asistenta Sandei 
Muşatescu, o scenografă extraord inară. Geta Vlad era regizoare. Profesorul nostru 
ne repartizase ca asistenţi de regie. Un i i  la Casandra, aşa Vittorio Holtier a lucrat 
cu Alexa Visarion , alţi i în teatre. Apoi, am lucrat o piesă cu G ina, pe urmă cu Mihai 
Pascal . După ce am terminat facultatea, am fost repartizată la Anima Fi lm, unde 
am făcut f i lm de desen animat. 

0.8. :  Câţi ani? 
L.D. : Am stat cam tre i ani şi am lucrat cu un om la care ţineam foarte mult şi 

care a însemnat ceva pentru mine :  reg izorul de fi lm ,  Bob Călinescu. Un tip care, 
la valoarea lu i ,  nu a avut norocul ca să fie cu adevărat recunoscut. După care m-am 
mutat la Operetă. 

0.8. :  A fost dorinta dumneavoastră de a vă Întoarce În teatru? 
L.D.: Eu nu mi-am dorit să fac fi lm ,  asta a fost repartiţia. Profesorul nostru , 

Alexandru Brătăşanu,  un om extraord inar, s-a supărat pe noi şi a vrut să ne pună 
să devenim profesori . Numai că Scenografia era singura secţie care nu făcuse 
pedagogie. Şi atunci , 1-a repartiţie, ne-au dat afară şi ne-au lăsat două lun i  la 
Dispoziţia Comitetulu i  de Cultură şi Artă . Nu aveau posturi . După două lun i ,  ne-au 
chemat şi ne-au dus la Televiziune. Când am văzut ce se întâmplă acolo, am ieşit 
toţi valvârtej . Nu era de noi .  Am zis că nu am făcut facultatea ca să stau aici pe 
coate şi să pun un vas când vine C leo Ştiber, pr ima prezentatoare a Televiziun i i  
Române. Am plecat ş i  ne-am dus la Buftea. Am ales Filmări combinate, nu se numea 
încă AnimaFi lm. Eu mă măritasem,  Buftea însemna plecarea în deplasare, iar fii mările 
combinate îmi oferau un program care îmi convenea. Chiar dacă luam maşina de 
la Icoanei . Apoi ,  Studioul Animafi lm s-a mutat în Bucureşt i .  Era un d i rector extra
ordinar, Marin Pârâianu, care 1-a rid icat; Animafi lm era chiar membru în ASS ITEJ. 
Era foarte bine văzut. Dar Pârâianu a d ispărut şi a decăzut şi instituţia. Aşa se 
întâmplă uneori . Di rectoarea care a venit după Pârâianu, m i-a dat , mie şi colegulu i  
meu să facem un f i lm. Noi l-am făcut în bătaie de joc, dar toţi au zis că e genial .  
Făceam gravură,  am luat nişte şpalturi de la gravură şi am pus -personajele peste 
ele. Ne bătusem joc ca să ne lase în pace. Nu vroiam să fiu regizor de f i lm de 
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animaţie ,  aşa că am plecat. De fapt, am avut un noroc, căci nu se pleca aşa uşor 
pe vremea aceea. Mai era încă Dacian la Operetă. Am mai colaborat, în perioada 
aceea, cu Teatrul Giu leşt i ,  cu Teatrul de Copii şi Tineret până când m-am mutat 
acolo, pentru că mi se părea mie că îţi oferă cele mai bune posib i l ităţi de a face 
scenografie. Mi se părea că îţi dădea foarte multă l ibertate. 

0.8 . :  Si, s-a demonstrat că asa este ? 
L.D.: Nu .  În princip iu ,  aveai o 'oarecare l ibertate, dar în zona asta, a teatru lu i  

pentru copi i ,  e foarte ciudat,  dar regizorii se duc mu lt_ mai  uşor către kitsch .  Au mai 
ieşit ş i  l ucruri mai hazoase. Am lucrat şi cu reg izori care mă lăsau să fac ce vreau 
eu.  Cum a fost Gruia Sandu. 

0.8. :  În ultimul timp, vă ocupaţi mai mult de costum. De ce această opţiune ?  
L.D. : De când lucrez cu  Made, am împărţit lucruri le. Lui îi place mai mult să 

se ocupe de decor. Nu pot să spun că a fost o opţiune. Dacă aş putea să optez 
pentru ceva, ceva care !)li-ar face mare plăcere, ar fi să-I cunosc pe Lagerfeld. Sau 
pe Yves Saint-Laurant. Im i  place modul lor din gândire, cum lucrează. 

0.8. :  Iar colaborarea pe scenă, cu domnul Mădescu, cum a Început? 
L.D. : A început tot d intr-o întâmplare. Noi am fost colegi de facultate, el trebuia 

să-mi fie asistent, dar profesoru l lu i  1-a ales pe altu l ,  ceea ce a fost foarte bine, că 
poate că nu ar fi făcut acum ce a făcut. Când ne-am luat ,  ca să zic aşa, am început 
şi această colaborare. Până atunci nu lucrasem nimic împreună. 

0.8.: Ce e mai important atunci când vă apucaţi de un costum? 
L.D. : Nu lucrez niciodată fără să ştiu distribuţia. Nu sunt genul de om care să 

facă asta . De exemplu , am văzut la Braşov, pe peretele unei cabine, o schiţă de 
costum foarte frumoasă. Superbă chiar. Era făcută pentru Ion Georgescu. Dar in 
schiţă, s i lueta era fil iformă, iar Georgescu avea o conformaţie pătrată şi fără gât. 
De fapt, eu gândesc personaju l ,  nu costumul în sine, iar acest personaj îl construiesc 
în funcţie de actor, de personal itatea lu i .  Mă ajută foarte mult dacă il cunosc. Dacă 
nu ,  încerc să văd câteva spectacole inainte, ca să-m i  pot da seama cam care este 
proporţia lu i .  De exemplu acum, la Mamouret (ult ima premieră a Teatrului "Bulandra" 
n.n.), am primit , indirect, un compl iment foarte frumos. O tânără i-a spus lu i  Pavlu,  
al cărui corp nu e foarte bine proporţionat: "Măi ,  tu pe scenă eşti foarte frumos". 
Deci am reuşit să-I remodelez. 

0.8. :  Dar, dintre regizorii cu care aţi lucrat, cu qare aţi comunicat cel mai bine? 
L.D.: E destu l de greu de spus. Au fost mulţ i .  I mi plac doi reg izori tineri . Unul  

e Claudiu Goga,  cu el chiar am o comunicare foarte puternică şi aş vrea să il văd 
mai sus, pentru că e păcat. e prea modest. Un alt reg izor, care cred eu că e bun ,  
î n  special pe  comedie, dar care e ţinut î n  umbră, este Pu i u  Şerban .  Dintre regizorii 
mai vech i .  să le spunem aşa, au fost Ion Lucian , Savel Ştiopu l ,  cu Piţa iar am 
colaborat bine, Cornişteanu.  La Cornişteanu îmi place că ştie ce vrea. Are un caiet 
de regie foarte bine pus la punct, ceea ce nu vezi la alţ i i .  Lucrăm de obicei aici , la 
mine acasă, stă pe canapea, iar eu desenez şi îmi spune, mai aşa sau aşa, tocmai 
pentru că ştie exact unde trebuie să ajungem. Am lucrat cu Dinu Cernescu,  care 
cred că e unu l  d intre cei mai buni regizori ai noştri . De altfe l ,  s ingurele scenografii 
româneşti consemnate în istoria decoru lu i  mondial , sunt cele de la spectacolele 
lu i .  

0.8. :  Deci vă plac regizori care ştiu ce vor . . .  
L.D. : Cred că da. A m  lucrat ş i  cu regizori care te lasă să faci ce vrei . . .  A m  lucrat 

cu mulţ i .  Cătălina Buzoianu, o persoană difici lă, dar o regizoare bună. li fac o plăcere 
lui Made să o pomenesc, pentru că lui îi place Cătălina. Ei au lucrat o viaţă întreagă. 



Ceva amuzant: la Richard al ///-lea se interzice, ult imul spectacol pe care l-am tăcut 
împreună, Cătălina i-a spus lu i  Made: "Dragă Made, la spectacolul ăsta m-am înţeles 
mai bine cu Luana decât cu t i ne". Cu Gelu Colceag am lucrat b ine . . .  Nu îm i mai 
amintesc pe toţ i ,  la Operetă , George Zaharescu .  Sau Gonţa, Bel igan, Cristian 
Munteanu . . .  

0.8. :  De la Radio? 
L.D.: Da. Asta a fost o glumă bună, am fost pr imul scenograf cu care a lucrat 

el pe scenă. Iar toţi ziceau, Luana te-ai tăcut om, toate scenograt i i le de la Radio 
le vei tace tu. Cred, de fapt, că îmi place ca un reg izor să aibă idei . Şi să fie destul 
de cult ca să nu creadă că a el a inventat apa caldă. 

0.8. : ,  V-ar tenta spaţiile Qeconvenţionale? 
L.D. : Imi plap foarte tare. In general ,  îmi place să creez chiar pe scenă un spaţiu 

neconyenţional . In străinătate se folosesc foarte mult , la noi mai puţin şi destul de 
prost. In străinătate, tac spectacole în uzine qezatectate, hale, şi asta nu de acum. 
I n  şaizeci şi ceva, atunci a început nebun ia. Im i  mai  plac ruinele . . .  

0.8. :  Spaţiile cu alte energii . . .  Dar rolul simbolului În scenografie, cum Îl vedeţi? 
L.D.: Simbolu l  are un mare rol .  Nu întotdeauna te foloseşti de el ,  asta depinde 

de regizor. Dacă tu foloseşti simbolul ,  aşa cum tace Buhagiar, de exemplu ,  şi regizorul 
nu ştie ce să tacă cu e l ,  poţi să-I dobori .  Pentru mine Buhagiar este un ic, foarte 
talentat, în plus şi foarte muncitor. 

0.8 . :  Deci, practic, cele două meserii trebuie să se Îmbine! 
L.D. : Da, asta ar fi ideal . Dar rar se întâmplă. E foarte greu s? găseşti un regizor 

cu care să te înţelegi foarte bine şi ca el să ştie exact ce vrei tu . . .  In  realitate, lucrurile 
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sunt cam pe la mijloc. Ce mai mi se pare importantă este lumina. Întotdeauna am 
zis că, într-un teatru, îl salut pe cel de la lumin i .  E l  poate să d istrugă sau poate să 
crească un spectacol .  U ite, acum la Mamouret, Made a creat un decor simplu, ca 
o cutie. Ducu Darie a făcut, însă, lumin i le şi  a sch imbat totul .  E formidabi l .  Are şi 
stiinta tehnică a ceea ce trebuie să folosească, ştie exact ce reflector îi trebuie. A creat o l umină prin care chiar şi culori le costumelor le-a schimbat. Se pot face spectacole 
din lumin i ,  se pot crea spaţii scenografice. U ite ce face Bob Wilson sau ce făcea 
Strehler. De exemplu , pentru Insula Sclavilor, în care decoru l era un tul şi ceva nisip, 
montarea dura trei zi le. Pentru că lumina era extraord inară şi foarte compl icat de 
făcut. La noi ,  cum spuneam, Ducu mi se pare că este singurul regizor care foloseşte 
cu adevărat lumina.  Nu am lucrat cu el şi îmi pare rău .  De obicei ,  regizori i mai zic: 
"Eu nu mă pricep la lumină, nu mă interesează". Sau ştiu să creeze situaţii din lumini ,  
dar nu e acelaşi lucru. 

· 
0.8 . :  Nu v-a tentat niciodată să faceţi lumina Într-un spectacol? 
L.D: Nu fac niciodată ce nu ştiu bine. Cât pot eu de bine, căci nu mă cred genială 

în scenografie. Nu am învăţat, cu toate că am avut un prieten bun care se ocupa 
de asta, Petrovic i .  Dar acum e o meserie nouă, pentru că l ucrurile au avansat şi 
trebuie să şti i ,  tehnic, ce să ceri ca să-ţi dea efectul necesar, trebuie să ştii t ipuri 
de reflectoare . . .  Iar legat de simbolistica de care vorbeam, şi lumina este tot un simbol. 
Poate că şi teatru l e la fel .  

0.8.:  Ce vă place În teatru? 
L. D: Probabi l  că i luzia. 
0.8. :  Şi ce nu vă place? 
L.D: Ce nu-mi place, poate că este peste tot. Chestia asta de "a-mi lua locul". 

Nu-ţi ia nimeni locu l .  Cred că locu l fiecăruia este stabi l it .  Ne dăm mari , foarte mari , 
în România, şi dacă mergi de la Arad la laşi şi spui că ai lucrat cu actoru l cutare 
şi cutare, actori i de la laşi nu ştiu cine sunt cei de la Arad, iar cei de la Arad nu ştiu 
cine sunt cei de la laşi . Dar pe plan local ei se consideră foarte mari . La Paris sunt 
300 de spectacole pe seară. Câţi d intre actori i de aici ştiu actori i din Paris. Nu mai 
spun că cei din Paris nu ştiu nimic despre România. Câţi regizori celebri ai noştri 
nu copiază spectacole din străinătate şi le fac aici unde sunt consideraţi genial i .  
U ite, aici sunt două imagin i  d in  Vizita bătrânei doamne. U na, d in  1 968, făcută în 
Polonia şi alta din spectacolul lui Cernescu şi scenografia lui Bortnovski ,  făcut după 
'70. Iar spectacolul nostru , ca imagine, 1-a copiat pe ăla. Ăsta e doar un exemplu. 
Fără să vreau am avut acces la teatru l polonez. Pentru că eu făcând matematică, 
ştabi i de pe vremea aceea, inclus iv Ceauşescu,  trebuiau să-şi termine studi i le ,  iar 
eu i-am meditat la matematică şi la fizică. Asta a fost la începutul clasei a Xl-a, iar 
când am terminat eu clasa, ei  erau deja doctori ,  dar asta e altă d iscuţie. Aşa că 
am cunoscut-o pe doamna care le dădea meditaţii la chimie şi care, u lterior i-a făcut 
chiar teza de doctorat Elenei Ceauşescu,  şi m-am împrietenit cu ea. A primit 
aprobarea să se mărite cu un ministru al justiţiei d in Polonia, iar când a mers în 
Polonia mi-a trimis o carte, la care, în afară de profesorul nostru nu mai avea n imeni 
acces. Şi atunci toţi ziceau, ce genial este ăsta. Ş i  ăsta este doar un  exemplu. Aşa 
cum sunt scenografi mari care au dispărut fără să mai ştie n imeni de e i .  Sanda 
Muşatescu sau Bubulac, care făcea nişte costume extraordinare. Mai ştie cineva 
de ei? Nu.  De asta spun că locul nu ni- l  stabi l im noi ,  ci poate, altcineva, d in  afara 
noastră. 
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